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Wniosek o przeprowadzenie kontroli w Ministerstwie Rolnictwa i Rozwoju Wsi

Szanowny Panie Prezesie,

W związku z wystąpieniem zagrożenia dla polskiego rynku zbożowego
i drobiowego importowanym zbożem i drobiem z Ukrainy zwracamy się z wnioskiem o
podjęcie kontroli przez Najwyższą Izbę Kontroli w Ministerstwie Rolnictwa i Rozwoju
Wsi na podstawie art. 6 ust. 1 ustawy o Najwyższej Izbie Kontroli tj. z własnej inicjatywy.

W ostatnim czasie pojawia się szereg informacji o ogromnych ilościach
ukraińskiego zboża, które wbrew zapowiedziom nie tylko przekroczyło granicę Polski
celem tranzytu na rynki docelowe, ale bez właściwej kontroli zostało wprowadzone na
polski rynek konsumencki i rolny.

Alarmujące wieści płyną również od hodowców drobiu, którzy podnoszą, że
importowany z Ukrainy drób jest co prawda tańszy, ale nie spełnia wymogów
jakościowych stawianych polskiemu drobiowi, z uwagi na mniej restrykcyjne przepisy w
zakresie stosowania antybiotyków u zwierząt, możliwość stosowania mączek
mięsno-kostnych, inne wymogami w zakresie utrzymania dobrostanu zwierząt.

Dostrzegając potrzebę zmiany polityki celnej dla produktów rolnych z Ukrainy na
granicy zewnętrznej Unii Europejskiej pragniemy zwrócić uwagę, że Minister Rolnictwa i
Rozwoju Wsi był zobowiązany podjąć działania regulacyjne i/lub kontrolne mające na
celu zapewnienie bezpiecznego tranzytu ukraińskich produktów rolnych przez Polskę,
odpowiednie przygotowanie tzw. korytarza zbożowego przez Polskę oraz infrastruktury
przeładunkowej.
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Monitorowanie sytuacji na rynku rolnym powinno być głównym zadaniem
Ministerstwa Rolnictwa i Rozwoju Wsi od dnia wybuchu wojny. Również wysoce
pożądanym było zainicjowanie działań mających na celu interwencyjny zakup przez
Unię Europejską zboża i dalsze eksportowanie go do krajów zagrożonych klęską głodu.

W zaistniałej sytuacji rodzą się pytania o zakres podjętych działań ze strony
Ministra, a w szczególności o to:
1) jakie ustalenia poczynione zostały ze stroną ukraińską w zakresie przewozu zboża

i drobiu przez Polskę?
2) czy ustalone były trasy przewozu, kto był za przewóz odpowiedzialny?
3) przez jakie przejścia graniczne zboże było przewożone i do jakich punktów miało

być skierowane?
4) kto w Ministerstwie był odpowiedzialny za realizację przedsięwzięcia?
5) czy Ministerstwo monitorowało napływające dane w zakresie ilości i jakości zboża i

drobiu z Ukrainy, które pozostało na rynku polskim a ile przewiezione zostało
tranzytem na inne rynki?

6) czy po pojawieniu się alarmujących monitów ze strony rolników zostało przez
Ministerstwo ustalone, w jakich miejscach zboże i drób trafiało na polski rynek? Czy
było badane pod kątem fitosanitarnym i weterynaryjnym, kto certyfikował zboże
i drób nim trafiło na polski rynek?

7) jakie opracowano procedury i czy je wdrożono w celu ochrony polskiego rynku
zbożowego i drobiu przed importowanym zbożem z Ukrainy oraz jak zorganizowano
tranzyt tych produktów przez Polskę celem eksportu na inne rynku zewnętrzne?
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